
الشريك القانوني لرحلة الاستثمار

محمود الشنقيطي للمحاماة ولاستشارات القانونية

ترخيص وزارة العدل 26141
SBA00007274 ترخيص الهيئة السعودية للمحامين

�e Legal Partner For �e Investment Journey

AlShangiti & Associates Law Firm

Ministry of Justice License No. 26141
Saudi Bar Association License No. SBA0000727



تعرفت على قطاع الأعمال عن قرب قبل 20 عاماً عندما عملت في الإدارة القانونية بوزارة التجارة والصناعة في 
الرياض، وانتقلت بين عدة أقسام هيكلية مرتبطة بالقطاع، مثل الأوراق التجارية، التجارة الداخلية، الغش التجاري، 
العلامات التجارية، الإدارة العامة للشركات، ومحام الوزارة أمام المحاكم. وفي العام 2005م استقلت من العمل 
الحكومي وأسست محمود الشنقيطي للمحاماة والاستشارات القانونية متخصصاً في قطاع الأعمال ومتناولا مع 

فريق عملي أعمالا قانونية متنوعة، وبحصيلة تعتبر عالية بين مزودي الخدمات القانونية على مدار 19 عاماً.
وخطط  متماسكة،  تاريخية  حيوية  ذو  الأعمال  قطاع  ولكون  الاقتصادية،  للإصلاحات  المحلية  المتغيرات  ظل  في 
الخدمة  مزود  ولأن  القانونية،  بالخدمات  القطاع  هذا  مزودي  في  فجوة  ظهور  صاحبها  واعدة  مستقبلية 
المتخصص سيكون الخيار الأمثل لأعمال المستقبل، قررت أن الوقت قد حان لاستحداث نموذج عمل أكثر عمقاً داخل 

هذا القطاع الحيوي.
ما سأعمل عليه مع فريقي في هذه الخطوة الفريدة من نوعها في المهنة هو إبراز وتحسين هذا النموذج، 
فحتى  الواعد.  النموذج  هذا  ضمن  المهنية  النجاحات  وتحقيق  التحديات  لمواجهة  استثنائية  خطوة  إياه  معتبرا 
تاريخ اليوم، لا تزال الحاجة قائمة لنماذج أعمال قانونية متعمقة ذات قيمة مضافة في مجال التجارة والاستثمار، 
نظرا لأهمية هذا المجال في قطاع الأعمال على الصعيدين المحلي والدولي.  وأخيراً، بوادر هذه الخطوة تشير 
إلى أننا مؤهلين لممارسة هذا الدور الريادي في التحول نحو التخصص بحسب القطاع. فقد كنا من رواد تحول 

قطاع المحاماة المحلي نحو نموذج العمل المؤسسي خلال العقد المنصرم.

أن نكون المرجع للخدمات القانونية وإدارة المعرفة القانونية
(المستندية والمهارية) في قطاع الأعمال.

الشريك القانوني في رحلة المستثمر المحلي والدولي.

النزاهة

الالتزام بأصول وقواعد السلوك المهني والامتثال المؤسسي.
المسؤولية

تأصيل ثقافة المسؤولية من خلال إعطاء الثقة وسلاسة التمكين 
بمساوقة أخلاقية رفيعة في الدعم ليستقر الشغف للفريق.

المهارة

فريق قانوني محلي مدير للمعرفة، محترف، مبدع، مطور ومبتكر 
لنماذج العمل والخدمات القانونية في قطاع الأعمال.

المرونة

انتباه مستمر وتنبئي لتغيرات بيئات الأعمال المحلية والدولية، 
وخلق دمج عملي مرن موائم للعالم في المنهجية والممارسة.

هويتنـا



20 years ago, I got to know �e Business Sector closely when I worked in �e Legal Administration at the Ministry 
of Commerce and Industry in Riyadh. At that time, I moved between several structural departments related to 
this sector, such as �e Department of Commercial Papers, Internal Trade, Commercial Fraud, Trademarks, and 
the General Administration of Companies, to name but a few, before becoming �e Ministry’s Lawyer before the 
courts. �en, in 2005, I resigned from government work, and founded Alshangiti & Associates Law Firm. Since 
then, and for over 19 years, I have specialized, hand in hand with my work team, in �e Business Sector, dealing 
with various legal works, with an outcome that is considered high and exceptional among legal service 
providers.
Today, I decided that the time has come to create a deeper work model within this sector, to focus on serving �e 
Field of Trade and Investment. �is step came because a specialized legal service provider for this sector would 
be the ideal choice for future businesses. Also, in addition to the fact that �e Business Sector has a coherent 
historical vitality and promising future, there is a gap in the specialist providers of this sector with specialized 
legal services that are compatible and harmonious with the economic reforms that lead local changes and 
improvements.
What my team and I will work on in this unique step in the profession is to highlight and improve this business 
model, considering it an exceptional step to confront challenges and achieve professional successes within this 
promising model. To date, there is still a need for in-depth, value-added legal business models, especially in �e 
Field of Trade and Investment, given the importance of this field in �e Business Sector at the local and 
international levels. �e signs of this step indicate that we are qualified to play this pioneering role in the shi� 
towards specialization by sector. �is is because we were and still are proud that Alshangiti & Associates Law 
Firm is the pioneer of the transformation of the local legal sector towards the corporate business model over the 
past decade.

To be the reference for legal services and management of 
documentary legal knowledge in �e Business Sector.

To be the legal partner in the local and international investor journey.

Integrity

Commitment to the principles and rules of professional conduct and 
institutional compliance.

Responsibility

Establishing a culture of responsibility by giving confidence and 
smooth empowerment, with high moral supervision and support, to 

stabilize, support, and boost the passion of the work team.
Skills

Professional and creative team that manages knowledge, develops, 
and innovates business models and legal services in �e Business 

Sector.
Flexibility

Continuous and predictive attention to changing local and 
international business environments, and creating a flexible, 

global-aligned practical integration into methodology and practice.

Our Identity



فريقنا القانوني



Our Legal Team



اقسامنا

مستشارون قانونيون متخصصون في قطاع الأعمال

المشاريعالاستشارات والعقودالتقاضي والتحكيم



Legal Consultants Specialized in �e Business Sector

Litigation and Arbitration Consultations and Contracts Projects



تطبيقات  على  الأولى  سنتنا  منذ  عملنا  السعودي،  المحاماة  قانون  من  لنا  الممنوح  الحق  بموجب 
متراكمة في السوق السعودي مما عزز من مهاراتنا القانونية في مجال خدمات التقاضي، ومكننا 
من إدارة وتسوية العديد من المنازعات التي تكللت بالنجاح. لذا نهدف نحن في محمود الشنقيطي 
للمحاماة إلى توظيف خبرتنا لدعم عملائنا بالترافع أمام المحاكم أو الجهات شبه القضائية ومراكز 

وهيئات التحكيم.
طبيعته  بسبب  والموضوعي  الشكلي  الشقين  من  تمكن  السعودي  القضاء  أمام  التقاضي  يتطلب 
متغيرات  الحقبة  هذه  في  تحمل  القضاء  كنظام  صياغتها  تم  التي  الكبرى  فالوثائق  الاستثنائية. 
سريعة بسبب طبيعة نصوص الوثيقة، والتي يغلب عليها التمرحل في إعادة تشكيل تصنيف القضايا 
والاستئناف  الابتدائية  الدرجات  جميع  في  الجديدة  المحاكم  تشكيل  أو  الدمج  أو  بالسلخ  والمحاكم 
والعليا. وتوجد وثائق أخرى مكملة تتمثل في المبادئ والقرارات، والقواعد التي تصدر عن الجهات 

القضائية المختلفة، والتي قد لا تكون في متناول غير المختص.
أكثر المشاهدات الخاطئة في فهم هذا الدور أن يسند التقاضي لمزود خدمة محلي غير مرخص وغير 
ملم بالمتغيرات التشريعية والهيكلية من خارج المنشأة التجارية أو من داخلها، أو يسند لمزود خدمة 
غير محلي لا يملك معايير الاختيار، لأن هناك مسائل قد تكون شديدة التعقيد من وجهة نظر من هو 
خارج صندوق ملف النزاع، بينما الواقع أن تأصيلها من طرفنا كمزود للخدمة مختلف، وبالعكس قد تتم 
صياغة التوجه بتبسيط ما هو معقد وشائك. لذا نحن نشدد على أن قرار التكليف بالغ الأهمية ويجب 

.(Shangiti.com للمزيد) .أن يتخذ في شكل حوكمة رشيدة

التقاضي والتحكيم

التفاصيل القانونية الأكثر دقة في قطاع الأعمال داخل المملكة



Under the right granted to us by the Saudi Code of Law Practice, we have worked since our first 
year on accumulated applications in the Saudi market. �is enhanced our legal skills in the field of 
litigation services, and enabled us to successfully manage and settle many disputes. �erefore, we 
at Alshangiti & Associates Law Firm aim to employ our experience to support our clients by 
litigating before courts, quasi-judicial bodies, arbitration centers and bodies.
Litigation before the Saudi judiciary requires the lawyer to be able to master both the formal and 
substantive aspects due to its exceptional nature. �e major documents that were formulated, 
such as the judiciary law and system, carry rapid changes in this era due to the nature of the 
document’s texts. �ese texts are o�en conducted in restructuring the classification of cases and 
courts by splitting or merging, or forming new courts at all levels of first instance, appeal, and 
supreme courts. �ere are other complementary documents, namely principles, decisions, and 
rules issued by various judicial authorities, which may not be accessible to a non-specialist.
One of the most common misconceptions, in understanding this role, is that litigation is assigned 
to a non-local service provider, who does not have the proper criteria for the selection, or to an 
unlicensed local one who is unfamiliar with the legislative and structural variables from outside 
or inside the commercial facility. Because there are many issues that may be extremely complicat-
ed from the point of view of who is unaware to the nature of the dispute, while the fact on the 
ground refers that processing such issues by us as a specialized service provider is di�erent. 
Conversely, the approach may be formulated by simplifying what is complex and thorny. 
�erefore, we stress that the assignment decision is extremely important, and must be taken in 
the form of wise governance. (For more on Shangiti.com)

Litigation and Arbitration

THE MOST ACCURATE LEGAL DETAILS IN THE BUSINESS SECTOR WITHIN SAUDI ARABIA



واستجلاب  الوقائع  بفهم  إعدادها،  في  فنية  أصول  على  تنهض  لأنها  الطويل،  الباع  ذوي  من  المعطاة  القانونية  المشورة  دقة  على  التطبيقي  للقانون  كخبراء  توصياتنا  ترتكز 
التشريعات المناسبة، وصولا إلى الرأي الاستشاري الأمثل، ونؤكد أن الأصول الفنية منفردة لا تحقق الغاية المنشودة؛ فكلما كان الفهم أقرب للتجارب والخبرات كلما كانت الخلاصة 
أكثر صلابة. إن هذه التوصيات هي شعارنا في تقديم خدماتنا الاستشارية والتي تشمل اللغتين العربية والانجليزية. كما ترتكز توصياتنا على سلامة وثيقة العقد لأن النص العقدي 

أساس في الالتزامات والواجبات وفقا لإرادة الأطراف.
إن العقد على أرض الواقع السعودي يتقاطع بشكل كبير مع أحكام الفقه الإسلامي ولهذا يعمل فريقنا جاهدا على إعداد وصياغة ومراجعة وتحليل كافة العقود طوال رحلة 
الاستثمار باللغتين العربية والانجليزية وفقاً لبيئتها المحلية. وبطبيعة الحال إن الهدف الأسمى من تنظيم العقود هو توفير دور وقائي بحماية المنشآت التجارية وتقليل مخاطر 

.(Shangiti.com للمزيد) .المنازعات العقدية

ما بين زمنين وتسلسل إجرائي محدد، يقع نطاق بالغ الأهمية لقطاع الأعمال يوصف مهنيا بالمشاريع، والتي قد تكون فكرة استثمارية يرافقها ما هو ذهني وقيمي، كالعلامات 
والنماذج، وما يضمن الاستمرار والنمو، كحماية المنتجات من التقليد وحصرية العمل في المشاريع عن طريق الوكالات والامتياز. ومنها ما هو إجرائي كإصدار التراخيص والسجلات 
اللازمة لضمان قيام وعمل المنشآت التجارية بشكل نظامي. ومنها ما يضمن سلامة الأعمال التجارية، كالاندماج، والاستحواذ، والتمويل لضمان استمرارية المنشآت وفقاً لما تتطلبه 
القوانين في المملكة. تعد هذه المشاريع القانونية أهم أساليب المحافظة النظامية على قيمة ومكتسبات المشاريع التجارية والاستثمارية، ومكون أصيل لجميع مراحل رحلة 
الاستثمار، ويجب توثيق تملكها وفقا لما حدده القانون مع الرأي القانوني في أعمال المستثمر، وتدقيق الامتثال وفقاً لمتطلبات قوانين الاستثمار، نوظف خبرتنا المتعمقة لدعم 

.(Shangiti.com للمزيد) .عملائنا في جميع الجوانب القانونية والاستراتيجية المتعلقة بمشاريعهم في قطاع الأعمال

الاستشارات والعقود

المشاريع



As legal experts in the applications of the law, our recommendations are based on the accuracy of legal advice given by experienced professionals. �is is 
because it is based on technical principles in its preparation, by understanding the facts and bringing in appropriate legislation, arriving at the optimal 
advisory opinion. However, we emphasize that artistic assets alone do not achieve the desired goal. �e closer the understanding is to experiences, the 
more solid the conclusion will be.
�ese recommendations are our motto in providing our consultations services, which include providing them in Arabic and/or English. Our recommenda-
tions are also based on the integrity of the contract document, because the contractual text is the basis for obligations and duties in accordance with the 
will of the parties. (For more on Shangiti.com).

A particularly important scope for �e Business Sector located by and between two times and a specific procedural sequence, which professionally 
described as projects. Some of them may be an investment idea accompanied by what is intellectual and valuable, such as trademarks and designs, and 
what guarantees continuity and growth, such as protecting products from imitation and exclusivity of working in projects through agencies and
franchising. Among them, too, are procedural ones, such as issuing the necessary licenses and records to ensure the establishment and operation of 
commercial facilities legally. Also, some of them guarantee the integrity of commercial businesses, such as mergers, acquisitions, and financing to ensure 
the continuity of facilities in accordance with what Saudi laws require. �ese legal projects are the most important methods of legally preserving the value 
and gains of commercial and investment projects, and an integral component of all stages of the investment journey. �eir ownership must be
documented in accordance with what the law specifies, along with a legal opinion on the investor’s business, and compliance audited in accordance with 
the requirements of investment laws. We employ our in-depth experience to support our clients in all Legal and strategic aspects related to their projects 
in �e Business Sector. (For more on Shangiti.com).

Projects

Consultations and Contracts



جميع الخدمات القانونية لقطاع الأعمال في مكان واحد
ALL LEGAL SERVICES FOR THE BUSINESS SECTOR IN ONE PLACE

جدة - حي الخالدية - برج جي فيو - الطابق التاسع

الـريـاض - طـريـق المـطـار - واجـهـة أعمال الرياض

Jeddah - Al-Khaldiya - J View Tower - 9th Floor

Al-Riyadh - Airport Road - Riyadh Business Front


